

PRIZES

SIR JOHN A. MACDONALD PRIZE

The Canadian Historical Association has the pleasure to announce its eleventh Sir John A. Macdonald Prize competition. The prize, which consists of \$2,000 cash award, will be given by the Canadian Historical Association, at its annual general meeting in Hamilton in June 1987, for the non-fiction work of Canadian history "judged to have made the most significant contribution to an understanding of the Canadian past".

Publishers wishing to submit works with a 1986 imprint should forward one copy of each entry to each judge by 25 January 1987.

1. Professor Graeme Wynn (Chair)
Department of Geography
University of British Columbia
1984 West Mall - no. 217
Vancouver, B.C.
V6T 1W5
2. M. Jean-Paul Bernard
Département d'histoire
Université du Québec à Montréal
C.P. 8888 - Succ. "A"
Montréal, Québec
H3C 3P8

We should be grateful if publishers would send to this office a notice of books entered in the competition, or copies of the books themselves.

- - - - -

WALLACE K. FERGUSON PRIZE

The Canadian Historical Association is pleased to announce its Ferguson Prize competition. A prize in the sum of \$2,000 will be awarded to a Canadian citizen or Canadian immigrant who has published an outstanding scholarly book in a field of history OTHER THAN CANADIAN HISTORY during the past two years. The award will be announced at the CHA general meeting in Hamilton in June 1987.

Publishers wishing to submit works with a 1985 or 1986 imprint should, as soon as possible, send two copies to the chairman, and one copy each to the other two judges:

1. M. Joseph-Claude Poulin (Chair/président)
Département d'histoire
Université Laval
Cité universitaire
Québec, Québec. G1K 7P4
2. Professor John Ingham
Department of History
University of Toronto
Toronto, Ontario. M5S 1A1

PRIX

LE PRIX SIR JOHN A. MACDONALD

La Société historique du Canada a le plaisir d'annoncer la tenue du onzième concours pour le prix Macdonald. Une somme de 2 000\$ sera remise au gagnant lors de l'assemblée annuelle de la SHC, à Hamilton, en juin 1987 par la Société historique du Canada pour l'ouvrage en histoire du Canada "jugé comme apportant la contribution la plus significative à la compréhension du passé canadien"

Les éditeurs qui désirent soumettre des ouvrages publiés en 1986 doivent faire parvenir, avant le 25 janvier 1987, une copie de chaque livre directement à chacun des cinq membres du jury dont les noms suivent:

3. M. Gérard Bouchard
Département d'histoire
Université du Québec à Chicoutimi
Chicoutimi, Québec. G7H 2B1
4. Professor Ernest Forbes
Department of History
University of New Brunswick
Fredericton, N.B. E3B 5A3
5. Professor Joy Parr
Department of History
Queen's University
Kingston, Ontario. K7L 3N6

Nous serions reconnaissants aux éditeurs de bien vouloir faire parvenir au Secrétariat de la SHC une liste des livres inscrits au concours ou même un exemplaire de ces ouvrages.

- - - - -

LE PRIX WALLACE K. FERGUSON

La Société historique du Canada a le plaisir d'annoncer la tenue du concours pour le prix Ferguson. La somme de 2 000\$ sera attribuée à un ouvrage scientifique en histoire portant sur un domaine AUTRE QUE L'HISTOIRE CANADIENNE, paru en 1985 ou 1986. Les candidats doivent être citoyens canadiens ou immigrants reçus. Le prix sera décerné à l'assemblée annuelle de la Société historique du Canada en juin 1987 à Hamilton.

Nous prions les éditeurs qui désirent soumettre des ouvrages d'en faire parvenir deux exemplaires au président et un exemplaire à chacun des autres membres du jury avant le 31 janvier 1987:

3. Professor Harvey Mitchell
Department of History
University of British Columbia
1297/1873 East Mall
Vancouver, B.C.
V6T 1W5

We should be grateful if publishers would send to this office a notice of books entered in the competition, or copies of the books themselves.

Deadline for entries: 31 January 1987

- - - - -

CERTIFICATE OF MERIT AWARDS - REGIONAL HISTORY

The Regional History Committee of the Canadian Historical Association wishes to announce that it is soliciting nominations for its Certificate of Merit Awards. These annual awards are given for meritorious publications, or for exceptional contributions by individuals or organizations to regional history. Nominations and supporting documentation for candidates who have made contributions to regional history should be submitted before 30 December 1986 to the appropriate regional representatives. Those representatives are:

Atlantic Canada: Professor J.K. Hiller, Department of History, Memorial University, St. John's, Newfoundland. A1C 5S7.

Quebec: Professor Camil Girard, 167 Chauvin, Chicoutimi, Québec. G7J 1Z6.

Ontario: Professor Kenneth Pryke, Department of History, University of Windsor, Windsor, Ontario. N9B 3P4

The Prairies: Professor Frits Pannekoek, Alberta Culture Fund, St. Stephen's College, 8820 - 112 Street, Edmonton, Alberta. T6G 2P8.

British Columbia and the North: Dr. Clarence Karr, Department of History, Malaspina College, 900 Fifth Street, Nanaimo, B.C. V9R 5S5.

* * * * *

FEDERAL ARCHIVES ACT

At the last session of parliament the federal government introduced legislation to confirm and expand the authority of the federal Archivist over government records. When parliament was prorogued in September, 1986 the bill had reached the committee stage, but the Conservatives and the two opposition parties agreed to revive the legislation and to proceed with it. The Commons Committee has resumed hearings on the bill, and the Minister of Communications has agreed to make a number of amendments which were strongly urged by the CHA and the Social Science Federation of Canada. It is hoped that the new legislation will be passed early in 1987.

Nous serions reconnaissant aux éditeurs de bien vouloir faire parvenir au Secrétariat de la Société historique du Canada une liste des livres inscrits au concours ou même un exemplaire de ces ouvrages.

- - - - -

CERTIFICATS DE MERITE - LE COMITE D'HISTOIRE REGIONALE

Le Comité d'histoire régionale de la Société historique du Canada invite les mises en candidature pour les Certificats de mérite. Ces prix sont attribués à des oeuvres méritoires ou à des contributions exceptionnelles faites par des individus ou des organismes à l'histoire régionale. Toute proposition de candidat(e)s ayant fourni un apport à l'histoire régionale devra être soumise avant le 30 décembre 1986 au représentant régional approprié:

Les provinces de l'Atlantique: Professeur J.K. Hiller, Département d'histoire, Memorial University, St. Jean, Terre-Neuve. A1C 5S7.

Québec: Monsieur Camil Girard, 167, rue Chauvin, Chicoutimi, Québec. G7J 1Z6.

Ontario: Professeur Kenneth Pryke, Département d'histoire, University of Windsor, Windsor, Ontario. N9B 3P4

Les provinces des Prairies: Professeur Frits Pannekoek, Alberta Culture Fund, St. Stephen's College, 8820 - 112 Street, Edmonton, Alberta. T6G 2P8.

Colombie-britannique et le Nord: Dr. Clarence Karr, Département d'histoire, Malaspina College, 900 Fifth Street, Nanaimo, Colombie-britannique, V9R 5S5.

* * * * *

LOI SUR LES ARCHIVES

Lors de la dernière session du Parlement, le gouvernement fédéral introduisait une nouvelle loi afin de confirmer et d'étendre l'autorité de l'Archiviste fédéral sur les documents gouvernementaux. Lorsque le Parlement a été prorogé en septembre 1986, ce projet de loi en était à l'étape de l'étude en comité. A la nouvelle session, les Conservateurs et les deux partis d'opposition se sont entendus pour sursuivre le processus. Le Comité de la Chambre des Communes a continué ses audiences et le ministre des Communications a consenti à faire un certain nombre d'amendements que la SHC et la Fédération canadienne des sciences sociales recommandaient fortement. Il est possible que la nouvelle loi soit adoptée au début de l'année 1987.

Members of the CHA should be aware that the new Archives Act provides for the establishment of an Archives Advisory Board consisting of the Archivist, the National Librarian, the Secretary-General of National Museums, and not more than seven other persons appointed by the Minister of Communications. This board will obviously exercise an important influence upon the policies and priorities of the Archives of Canada. Presumably the board will reflect the regional and social diversity of Canada as do other comparable bodies.

Members of the CHA should, therefore, give careful consideration as to the names of persons who might best represent their special local, provincial or historical interests. Should there be particular individuals that CHA members wish to suggest as nominees for the Archives Advisory Board, they should hasten to communicate these to the Hon. Flora Macdonald, Minister of Communications, and to their local Members of Parliament as soon as possible. The CHA will also undertake to try and ensure that the board will represent the interests of historians in Canada as far as possible, but lobbying from the regions seems likely to be especially effective, particularly if local historical societies and heritage preservation groups can be involved. I urge CHA members to act on this matter.

Christopher Armstrong
Chairman
CHA Archives Committee

* * * * *

INTELLECTUAL AND CULTURAL HISTORY GROUP

DIRECTORY DEADLINE

As noted in the last CHA Newsletter, the new Intellectual and Cultural History Group is compiling a directory of its members, including the projects or subject areas in which each is working. This will be a useful barometer of the state of the discipline and a helpful tool for communication. Anyone involved in intellectual and cultural history is urged, therefore, to send their name and title, mailing address, telephone number (and area code), and up to three topics, subjects, or general areas of interest in which they are working, as soon as possible to the Group's secretary:

Dr. Terry Cook
Chief,
Social Affairs and Natural Resource Records
Public Archives of Canada
Ottawa, Ontario
K1A 0N3

A complimentary copy of the resulting register will be sent to all respondents. Answering this appeal will also make respondents automatic members of the Intellectual and Cultural History Group, for which there are no fees!

Nous tenons à faire savoir aux membres de la SHC que cette nouvelle loi sur les archives créera un Conseil consultatif sur les Archives constitué de l'Archiviste fédéral, du Bibliothécaire national, du Secrétaire général des Musées nationaux, et pas plus de sept autres personnes choisies par le ministre des Communications. Ce Conseil exercera sûrement une très grande influence sur les politiques et les priorités des Archives publiques du Canada. Il est probable que ce Conseil reflète les diversités régionales et sociales du Canada, tout comme d'autres institutions similaires.

Les membres de la SHC doivent donc être extrêmement attentifs au choix des personnes qui représenteront le mieux leurs intérêts locaux, provinciaux ou historiques. Si certains membres de la SHC désirent faire des suggestions pour les nominations du Conseil consultatif des Archives, ils doivent adresser leurs suggestions au ministre des Communications, l'Honorable Flora Macdonald, et à leurs députés au plus tôt. La SHC tentera également de s'assurer, autant que possible, que le Conseil représente les intérêts des historiens au Canada. Les pressions exercées par les régions sont particulièrement efficaces, surtout si les sociétés d'histoire locale et les groupes qui s'intéressent à la conservation du patrimoine sont impliqués. Je demande aux membres de la SHC de faire diligence à ce sujet.

Christopher Armstrong
Président
Comité des archives de la SHC

* * * * *

REGROUPEMENT DES CHERCHEURS/RES EN HISTOIRE INTELLECTUELLE ET CULTURELLE

DATE LIMITE D'INSCRIPTION DANS L'ANNUAIRE

Tel qu'annoncé dans le dernier numéro du Bulletin de la SHC, le Regroupement des chercheur(e)s en histoire intellectuelle et culturelle compile un annuaire de ses membres, en incluant les projets ou les sujets de recherche de chacun(e). Cet annuaire permettra de prendre le pouls de la recherche en histoire intellectuelle et culturelle et sera un outil appréciable de communication. Par conséquent, tous/tes les chercheur(e)s de cette discipline sont exhortés à faire parvenir, dans les plus brefs délais, leur nom, titre, adresse postale, numéro de téléphone (incluant le code régional), ainsi qu'un maximum de trois sujets de recherche ou champs d'intérêts, au secrétaire du Regroupement:

Monsieur Terry Cook
Chef
Archives des affaires sociales et des
ressources naturelles
Archives publiques du Canada
Ottawa, Ontario
K1A 0N3

Tous les répondant(e)s recevront une copie de l'annuaire et seront en outre automatiquement membres du Regroupement des chercheur(e)s en histoire intellectuelle et culturelle et ce, sans frais!

The DEADLINE for inclusion is February 16, 1987. Please send your response immediately.

Membership in the Group is open to all historians interested in intellectual and cultural history. This is broadly interpreted to include religious and literary history as well, and indeed practitioners in any field who approach their subjects through the minds, beliefs, opinions, and values of the participants are potential members. Canadianists and non-Canadianists, anglophone and francophone, are equally welcome.

* * * * *

IMPORTANT NOTICES

1987 MEMBERSHIP RENEWALS

1987 Membership renewal notices have now been sent to all CHA members. Please note that there is a saving to be had by early return of your remittance. The association offers a 10% discount on the membership fee to those who renew before 20 February 1987. This discount does not apply to journals subscriptions.

- - - - -

NOMINATIONS - CHA COUNCIL 1987/88

This Newsletter includes a final notice to all members requesting nominations for the 1987/88 CHA Council. Members wishing to nominate someone should do so on the enclosed notice and forward by 31 December 1986 to Pierre Boulle, Department of History, Stephen Leacock Building, McGill University, 855 Sherbrooke West, Montreal, Quebec. H3A 2T7.

- - - - -

ANNOUNCEMENTS FOR THE NEWSLETTER

We are asking our members, whenever possible, to forward their material in both official languages, (conference announcements, calls for papers, etc.) before the 31 January 1987. The CHA's translation costs are already quite large. In addition, the editors also spend a lot of their time on translation.

- - - - -

SOCIAL SCIENCE FEDERATION OF CANADA

All members of the CHA are members of the SSFC. The newsletter, Social Science in Canada, and other publications of the Federation are sent automatically to university faculty. Others wishing to receive these publications should ask the CHA office to request them on their behalf.

* * * * *

Prière d'envoyer vos réponses immédiatement; la date limite pour l'annuaire est le 16 février 1987.

Tous les historiens/nes qui s'intéressent à l'histoire intellectuelle et culturelle peuvent se joindre au Regroupement. Celui-ci donne un sens très large à cette discipline qui comprend tout aussi bien l'histoire religieuse et littéraire. A vrai dire, tous/tes les chercheur(e)s dont les champs de recherche s'apparentent à l'étude de la pensée, des idées, des croyances, des opinions et des valeurs, sont des membres potentiels du Regroupement. On y invite les candianistes et les non-canadianistes, les francophones et les anglophones.

* * * * *

AVIS IMPORTANTS

RENOUVELLEMENT DE L'ADHESION POUR 1987

Les formulaires de renouvellement d'adhésion ont déjà été expédiés à tous nos membres. Nous tenons à rappeler qu'il y a un rabais de 10% pour ceux/celles qui retournent ce formulaire avant le 20 février 1987. Ce rabais ne s'applique pas aux abonnements aux revues.

- - - - -

NOMINATIONS - CONSEIL DE LA SHC 1987/88

Avec ce Bulletin vient le dernier avis concernant les nominations pour le Conseil de la SHC pour 1987/88. Les membres désirant faire une nomination devraient remplir le formulaire ci-joint à cet effet et l'expédier, avant le 31 décembre 1986 à Pierre Boulle, Département d'histoire, Edifice Stephen Leacock, 855, rue Sherbrooke ouest, Montréal, (Québec) H3A 2T7

- - - - -

ANNONCES POUR LE BULLETIN

Nous demandons à nos membres individuels ou collectifs de faire leur possible pour expédier au secrétariat, dans les deux langues officielles du pays, toute annonce (avis de congrès, appels de communications, etc.) qu'ils désirent faire paraître dans le Bulletin, avant le 31 janvier 1987. La traduction à contrat coûte quelques centaines de dollars par année à la SHC; la traduction faite par les éditeurs consomme beaucoup de leur temps.

- - - - -

LA FEDERATION CANADIENNE DES SCIENCES SOCIALES

Tous les membres de la SHC sont membres de la FCSS. Le bulletin, Sciences sociales au Canada, et les autres publications de la fédération sont distribuées automatiquement aux universités. Les autres membres peuvent en faire la demande par l'entremise du bureau de la SHC.

* * * * *